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حساب بازیکنان حرفه ای باید رصد شود
فدراسیون فوتبال قبل از شروع رسمی نقل و انتقالات اعلام 
کرد برای باشگاه ها سقف بودجه لحاظ خواهد شد و تیم های 
حاضر در ســـطح حرفه ای فوتبال ایـــران مکلف و موظف به 
رعایت این قانون هســـتند. در حالی که زمان قابل توجهی 
تا پایان نقل و انتقالات باقی مانده و در ابتدای این راه پرپیچ 
و تاب قرار داریم، برخی باشگاه ها با پیشنهادهای عجیب و 
غریب در تلاشند بازیکنان مورد نظر را به سمت و سوی خود 
بکشند. این رویه نشان می دهد قانونی که فدراسیون فوتبال 
لحاظ کرده تنها روی کاغذ کاربرد دارد و باشـــگاه های دولتی 
و غیردولتی به هر طریقی در تلاشـــند خود را در کارزار نقل و 
انتقالات پیش فصل از رقبا جلو بیندازند و از حریف ســـبقت 
بگیرند. اخیراً یکی از بازیکنان که در حال سفر به لیگ های 
خارجی بود حاضر شـــد برای ادامه مذاکره با تیم های ایرانی 
دوباره به کشور بازگردد. او در همین راستا به باشگاه خواهان 
خود هم رفت اما یک پیامک از سوی باشگاه دیگری موجب 
شد او مذاکرات را نیمه کاره رها کرده و به سمت باشگاه دیگری 
گرایش پیدا کند. در پیشنهاد جدید به بازیکن مورد نظر گفته 
شده 40 میلیارد دستمزد دریافت خواهد کرد و 40میلیارد هم 
برای باشـــگاهش واریزی انجام خواهد شـــد. در عین حال 
برخی باشگاه ها نیز می کوشـــند با پیشنهاد دلاری بازیکنان 
شـــاخص را به سمت و سوی خود بکشـــند که این اقدام نیز 
با قوانینی که لحاظ شده در منافات است و یک عرصه کاملاً 
نابرابر رقابتی را ایجاد خواهد کرد. حال اگر همه باشگاه های 
حاضر در لیگ برتر فوتبال ایران از درآمد قابل توجهی حاصل 
از حق پخش تلویزیونی بهره مند بودند و یا اینکه ترازنامه مالی 
باشگاه ها به دقت از سوی کارشناسان اقتصادی مورد سنجش 
و ارزیابی قرار می گرفت و سودده بودن آنها به تأیید می رسید، 
می شد ارائه چنین پیشنهادهایی را به نوعی قانونی دانست اما 
وقتی در فوتبال ایران نه درآمد حاصل از حق پخش تلویزیونی 
کفـــاف عرض اندام در نقل و انتقـــالات را می دهد و نه اینکه 
تراز مالی باشگاه ها با حساسیت مورد سنجش قرار می گیرد 
تا ســـودده بودن آنها به تأیید برسد، اساساً نمی شود چنین 
پیشـــنهادهایی را موازی با قانون مالی دانست و متولی اول 
فوتبال ایران درچنین شرایطی باید با رصد دقیق وقایع نقل و 
انتقالات و مالی باشگاه ها در مقابل متخلفان ایستاده و مانع 
از اشاعه پیشنهادهای خارج از عرف شود. اگر قانون می گوید 
باشگاه های حاضر در لیگ قهرمانان یا نخبگان مجاز به هزینه 
تا 500میلیارد تومان هستند، بنابراین نباید رقمی خارج از این 
محدوده تعریف شـــده به حساب بازیکنان واریز شود و باید 
عمیقاً مقابل پرداختی های به اصطلاح زیرمیزی ایستاد و با 
رصد دقیق حساب های بازیکنان مانع از پرداخت های خارج 
از سیستم مالی باشگاه ها شد. قانون مالی در فوتبال ایران 
باید آنقدر سفت و سخت باشد که حتی مقابل پرداخت برخی 
بـــه اصطلاح هواداران نیز قاطعانه قرار گرفت و اجازه نداد با 
این ســـیاق، قوانین به نفع یکـــی، دو تیم رقم بخورد. چنین 
اقداماتـــی به نوعی عرصه را برای پولشـــویی بـــاز می گذارد و 
قوانیـــن باید به حدی غیرقابل نفوذ باشـــد که باشـــگاه ها و 
حتـــی رابطان آنها هیـــچ مبلغی خارج از سیســـتم مالی به 
حســـاب بازیکنان واریز نکنند و درعین حال باید سازوکاری 
برقرار باشـــد که بازرسان مالی به راحتی بتوانند انتقال پول 
از مبدأ به مقصد را مورد ارزیابی و پالایش قرار دهند و متوجه 
ارسال پول های غیرمتعارف شوند. در معیوب بودن سیستم 
کنترل انتقال پول در فوتبال ایران همین اندازه کافی است 
که به ماجرای اقدام باشگاه استقلال برای پرداخت خارج از 
سیستم بدهی استراماچونی اشاره کنیم که مورد موافقت این 
مربی قرار نگرفت و سرمربی سابق ایتالیایی استقلال برای 
اینکه متهم به پولشویی از سوی سیستم بانکی ایتالیا نشود 
از باشگاه استقلال خواست انتقال پول را از راه قانونی انجام 
دهد اما در فوتبال ایران فقدان چنین قوانینی باعث شده تا 
به سادگی مبالغی خارج از سیستم مالی باشگاه ها به حساب 
بازیکن واریز شـــود که امیدواریم به مرور زمان این مشـــکل 
بزرگ و اساسی نیز از میان برداشته شود و تمام شریان های 
انتقال پول به حساب بازیکنان حرفه ای و حتی خانواده های 

آنها مورد پالایش قرار بگیرد تا تخلفی صورت نگیرد.
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ماجرای کوچ شـــهریار مغانلو بـــه امارات این 
روزها جدی تر از همیشـــه به گوش می رســـد 
و گفته می شـــود آقای گل لیگ برتر به جمع 
لژیونرهـــای فوتبال ایران خواهد پیوســـت. 
او فصـــل قبل بـــا 16 گل امپراطـــوری اش در 
خط حملـــه لیـــگ برتر ایـــران را حفـــظ کرد 
و بـــرای دومیـــن فصـــل متوالـــی آقـــای گل 
شـــد. شـــهریار فوتبال ایران که با ســـپاهان 
فصل خوبی را شـــروع کرده بـــود در ادامه با 
فرازونشـــیب های طلایی پوشـــان، دستش 
بـــه جـــام نرســـید امـــا بـــا قهرمانـــی در جام 
حذفـــی خداحافظـــی باشـــکوهی بـــا فصل 
بیست وســـوم داشـــت. او درحالی که بعد از 
آقـــای گلـــی اش به نظـــر می رســـید در نقش 
جهان بمانـــد یا به تیم پرســـپولیس برگردد 

امـــا با پیـــدا شـــدن ســـروکله اماراتی ها حالا 
بـــه نظـــر می رســـد کـــه از فصـــل بعـــد باید 
ماجراجویـــی اش را در تیم اتحـــاد کلبا ادامه 
دهـــد؛ هرچند خـــودش هنوز ایـــن موضوع 
را تأییـــد نمی کنـــد و قطعی شـــدن ســـفر به 
امـــارات را به روزهای آینـــده موکول می کند. 
مغانلو که شـــانس حضـــور در جـــام جهانی 
قطر را از دست داد با انگیزه ای که دارد، حالا 
در لیســـت منتخب قلعه نویی قـــرار گرفته و 
البتـــه کار ایران را آســـان نمی دانـــد و معتقد 
اســـت تیم ملـــی به رغـــم مدعـــی بودنش، 
در تمام بازی ها کار ســـختی بـــرای صعود به 

جام جهانـــی دارد.
 

 با شروع خوبی که سپاهان اول فصل 
داشت شاید همه این تیم را مدعی 
اصلی قهرمانی می دانستند اما در 

ادامه فرازونشیب زیادی داشتید و 
قهرمانی میسر نشد.

همـــان طورکه گفتیـــد فصـــل را خیلی خوب 
شـــروع کردیـــم و حتـــی هفته هـــا در صـــدر 
جـــدول هم بودیـــم ولـــی اتفاقاتی کـــه افتاد 

شـــاکله ذهنی تیم را بهم ریخت و نتوانستیم 
قهرمـــان لیگ برتر شـــویم. با ایـــن حال خدا 
را شـــکر بـــا قهرمانـــی در جام حذفـــی پایان 
خوبی داشـــتیم و توانســـتیم دل هواداران را 
شـــاد کنیم، خیلی خوب شـــد که لیـــگ را با 

جام تمـــام کردیم.
 کار کردن با ژوزه مورایس چطور بود، 

او چه جور شخصیتی دارد؟
مورایس شـــخصیت خوب و حرفـــه ای دارد و 
مربی بســـیار بزرگی اســـت. ســـپاهان بعد از 
11 ســـال توانســـت بـــا مورایس جـــام بگیرد؛ 
او کار بزرگـــی کرد و قهرمانـــی در جام حذفی 
نشـــان دهنده توانایی های این مربی اســـت.

 در روزهای اخیر صحبت های زیادی 
درباره پیوستن شما به تیم اتحاد کلبا 

مطرح شده است، حضورت در این 
تیم را باید تمام شده بدانیم؟

راجع به این مســـأله فعـــلاً صحبتی نمی کنم 
تـــا ببینـــم در روزهـــای آینـــده چـــه اتفاقـــی 

 . فتد می ا
 ولی رسانه های  اماراتی کار را تمام 

شده می دانند.

دو فصل آقای گلی خیلی برایم شیرین است

 مغانلو: یک آسیا 
از اسم ایران می ترسد

مورایس بعد از 11 سال سپاهان را به جام رساند

مدیـــر  و  هســـتم  اســـتراحت  درحـــال  فعـــلاً 
برنامه هایـــم پیگیـــر کارها اســـت، امیـــدوارم که 
بهتریـــن اتفاق بیفتـــد. من به خدا تـــوکل کردم 
و هـــر اتفاقـــی بیفتد امیـــدوارم برای مـــن خیر و 

برکـــت بـــه همراه داشـــته باشـــد.
  بـــرای دومین فصـــل متوالی آقای گل شـــدی، 
ایـــن موضـــوع، ناکامی تـــان در قهرمانـــی لیگ 

برتـــر را تا چـــه حد جبـــران کرد؟
اول از همـــه جـــا دارد از هـــم تیمی هـــا، باشـــگاه 
بـــزرگ ســـپاهان و مربیان تشـــکر کنم چـــرا که 
اگر همـــکاری و کمـــک آنها نبـــود هیـــچ گاه این 
اتفـــاق نمی افتـــاد. باعـــث افتخار و خوشـــحالی 
من اســـت که دوســـال پیاپی آقای گل لیگ برتر 
شـــدم. درســـت اســـت که نتوانســـتیم قهرمان 
شـــویم اما خوشـــحالم که حداقل آقای گل لیگ 

برتر از ســـپاهان بوده است و توانستم ذره ای دل 
هواداران را شـــاد کنم.

 گروه بندی تیم ملی در آخرین مرحله 
مقدماتی جام جهانی را چطور ارزیابی 

می کنی؟ گروه ما سخت است یا آسان؟
گروه مان ســـاده نیســـت و تیم ملـــی هیچ بازی 
آســـانی ندارد. امـــا با همه اینها تیـــم ملی فوتبال 
ایـــران تیم بزرگـــی اســـت و یکـــی از مدعی های 
صعـــود بـــه جـــام جهانـــی محســـوب می شـــود. 
بازیکنـــان باکیفیـــت و خوبی داریـــم و مطمئن 
باشـــید که تمام تیم ها از اســـم ایران می ترسند. 
امـــا تأکیـــد می کنـــم هیـــچ تیمـــی را دســـت کم 
نمی گیریـــم و بـــا تمام تـــوان به زمیـــن خواهیم 
رفـــت تـــا بتوانیم نتایـــج لازم را گرفتـــه و به جام 

جهانی صعـــود کنیم.

درست است درست است 
که نتوانستیم که نتوانستیم 

قهرمان قهرمان 
شویم اما شویم اما 

خوشحالم خوشحالم 
که حداقل که حداقل 

آقای گل آقای گل 
لیگ برتر لیگ برتر 

از سپاهان از سپاهان 
بوده است بوده است 
و توانستم و توانستم 
ذره ای دل ذره ای دل 

هواداران را هواداران را 
شاد کنمشاد کنم

 من درباره بازیکنان به او مشاوره می دهم

لوسادا: گاریدو می خواهد با من کار کند
محمـــد محمدی ســـدهی / شـــاید بدبین تریـــن هوادار 
پرسپولیس هم باور نمی کرد که اوسمار ویرا برزیلی پس 
از کســـب قهرمانی از جمع سرخپوشـــان جدا شـــود، اما 
این اتفاق افتاد و مســـئولان این باشـــگاه تلاش کردند تا 
بعد از جدایی اوســـمار گزینه دیگری روی نیمکت سرخ 
بنشیند. بعد از اینکه خوان گاریدو اسپانیایی هدایت این 
تیم را برعهده گرفت اما هواداران پرسپولیس در خصوص 
شرایط تیم محبوب شان در فصل پیش رو ابهاماتی دارند. 
یکی از ایـــن ابهامات وضعیت نهایی حضور خوان گاریدو 
روی نیمکت این تیم و البته دســـتیاران او بوده است. در 
این بین صحبت هایی در خصـــوص ادامه همکاری په په 
لوســـادا، مربی بدنساز هموطن گاریدو به گوش می رسد 
و به نظر می رســـد که مربی بدنســـاز سرخپوشان او را در 
جریان اتفاقات باشـــگاه قـــرار می دهد. لوســـادا پیش از 
ایـــن بیان کرد که گاریدو را می شناســـد و با او در خصوص 
پرسپولیس هم صحبت کرده است. لوسادا در گفت و گوی 
کوتاه بـــا »ایران« در خصـــوص حضور قطعـــی این مربی 
اسپانیایی و ادامه همکاری با پرسپولیس می گوید: »هنوز 
چیزی مشخص نیســـت و باید منتظر بنشینیم و ببینیم 
چه اتفاقی خواهد افتاد. البته من با او در خصوص ادامه 
همکاری با پرســـپولیس صحبت کردم که او به من گفت 
می خواهد با من در پرسپولیس همکاری کند.« او در پاسخ 
به این ســـؤال که آیا گاریدو از اخبار باشگاه مطلع است و 
شـــما گاریدو را در جریان آخرین فعـــل و انفعالات تیم در 
فصل نقل و انتقالات قرار می دهید؟ می افزاید: »او اخبار 
باشگاه را با دقت رصد می کند و من هم گاریدو را در جریان 
این اخبار قـــرار می دهم. در واقع من بـــه او در خصوص 
وضعیـــت بازیکنان مشـــاوره می دهم.« پـــس از جدایی 
اوسمار از جمع سرخپوشان، سایر کادر فنی پرسپولیس 
بجز په په لوسادا از هواداران این تیم خداحافظی کردند و 
این موضوع نشان می دهد که هم باشگاه و هم سرمربی 
جدید سرخپوشان خواستار ادامه همکاری با این مربی 

بدنساز اسپانیایی هستند.

یکی از مواردی که همواره برای باشـــگاه اســـتقلال 
از جنبه مالـــی چالش ایجاد می کند، نوتیس هایی 
اســـت که از ســـوی بازیکنان خارجی داده می شود. 
ایـــن اقدامات در واقع باشـــگاه اســـتقلال را در یک 
وضعیـــت اجبارگونه قـــرار خواهد داد تـــا معوقات 
بازیکنـــان خارجی خـــود را پرداخت کند. باشـــگاه 
استقلال اما برای جلوگیری از ارسال نوتیس توسط 
بازیکنـــان خارجی خـــود در اقدامی پیش دســـتانه 

تمام معوقات سیلوا، بلانکو، یامگا و ماشاریپوف را 
پرداخت کرده تا احیاناً با مشکلی پیش از شروع لیگ 

برتر مواجه نشود.
 البته طبق اســـتعلامی که ایران از باشگاه استقلال 
گرفتـــه، بازیکنـــان خارجـــی هنـــوز به طـــور کامل 
تسویه حســـاب نکرده اند و بخشی از مطالبات آنها 
باقی مانده است اما پرداخت معوقات این بازیکنان 
موجب شـــده تـــا از ارســـال نوتیس ایـــن بازیکنان 

جلوگیری شـــود. مسئولان باشـــگاه استقلال قصد 
دارنـــد در مراحل بعدی نیز پرداخت های به موقعی 
به بازیکنان خارجی خود داشـــته باشند تا احیاناً با 

چالشی از این جنبه مواجه نشوند.
 در همین راستا تصمیم گیران باشگاه استقلال طی 
هماهنگی هایی که با هلدینگ داشته اند قرار شده 
منابع مالی لازم تأمین گردد تا در روزهای باقیمانده 
مبالغی که باید به حساب خارجی ها واریز شود، در 
موعقد مقرر به حســـاب آنها بنشـــیند. در روزهای 
اخیر خبرهایی درباره ارســـال نوتیس توسط یامگا 
منتشـــر شد که باشـــگاه اســـتقلال اقدامات لازم را 
دربـــاره معوقات این بازیکن انجام داده تا مشـــکلی 
از این بابت وجود نداشـــته باشد. البته پیش بینی 

می شـــود باشگاه استقلال در درازمدت با یامگا وارد 
مشکلاتی شـــود و این بازیکن با توجه به اینکه قادر 
به بازی کردن نیســـت، قطعاً بـــدون تیم می ماند و 
باشگاه اســـتقلال هم باید براساس قراردادی که با 
ستاره سابق خود دارد، تمام مطالباتش را پرداخت 
کند. در واقع احتمال اینکه باشگاه استقلال مجبور 
باشد مبلغی که به عنوان دستمزد در فصل بیست 
و چهارم در قرارداد با یامگا نوشـــته را عیناً پرداخت 

کند، بسیار زیاد است. هرچند که مطالعه قانون 
در این راستا بسیار مهم و ضروری است و قطعاً 
وکلای باشگاه استقلال نیز اقدامات لازم را انجام 
خواهنـــد داد تا اضافه بر چیزی که قانون اعلام 

کرده، به یامگا پولی پرداخت نکنند.

رئیس فدراسیون فوتبال در تازه ترین اظهارنظر خود 
اعلام کرده است که برای رسیدن به شرایط ایده آل 
تلاش می کنیم. در روزهای گذشته، اعداد مختلفی 
پیرامون ارقام مرتبط بـــا پرونده های مفتوح مطرح 
شده اما اینجا به صراحت اعلام می کنم که حتی هزار 
تومان تراکنش غیرســـالم مالی هم در صورت اثبات 
در ایـــن باب تخلف قطعی بوده و قطعاً فدراســـیون 
فوتبال هم حســـب گزارش های دریافتی از مقامات 

ذیربط برخورد جدی خواهد داشت.
قاطعیت مهدی تاج برای مبارزه با فساد و قانون شکنی 
اتفاقی ســـتودنی اســـت اما ســـخنان مهـــدی تاج با 
اظهارنظر مقامات رســـمی دســـتگاه قضایی بشدت 
مغایرت دارد، چون به گفته مقامات ارشـــد قضایی در 
استان کرمان، میزان تخلفات در باشگاه کرمانی ده ها 
میلیارد تومان بوده اســـت که بخشـــی از این فساد به 
مدیران ارشد فدراسیون فوتبال ربط پیدا می کند که 
منجر به دستگیری مقامات ارشد فدراسیون فوتبال 
و ســـازمان لیگ فدراســـیون فوتبال شـــد. به همین 
دلیل نمی توان ادعای رئیس فدراسیون را به سادگی 

پذیرفت.
غ از این ماجرا، حالا کـــه مهدی تاج عزم خود را  فـــار
برای مبارزه با فساد جزم کرده ، ای کاش آقای رئیس 
درباره تخلفات و قانون شکنی های روزهای اخیر نیز به 
صراحت اظهارنظر کند تا مشخص شود آیا او قصدی 
برای برخورد با مدیران و قانون شکنان در حوزه نقل 

و انتقالات نیز دارد یا خیر؟
 شاید به عقیده برخی رد و بدل شدن پول های 

زیر میزی یا دور زدن قوانین نقل و انتقالاتی 
یک حربه فوتبالی در فصل نقل و انتقالات 

به شـــمار آید اما واقعیت غیر قابل انکار 
این است که رفتارهای اینچنینی سرآغاز 

شکل گیری یک فساد بزرگ در فوتبال 
ایران است که متأسفانه نه تنها با آن 
برخورد درســـتی صـــورت نمی گیرد 

بلکـــه در کمـــال نابـــاوری مـــورد 
چشمپوشی نیز قرار می گیرد.

مهدی تاج ادعا کرده با هزار تومان 
تراکنش غیر قانونی در فوتبال 

با قاطعیت برخورد خواهد 
کـــرد امـــا محـــض اطلاع 
این  فدراســـیون  رئیـــس 

روزها عـــدد و ارقامی میان 
برخی باشـــگاه ها و بازیکنان 

رد و بدل می شـــود کـــه در هیچ 
قاعـــده ای گنجانده نمی شـــود، در 

حالی که فدراسیون فوتبال پس از ابلاغ دستورالعمل 
حاکم بر قراردادها و ســـقف بودجه باشگاه ادعا کرد 

به هیچ عنوان برابر قانون شـــکنی باشـــگاه ها کوتاه 
نخواهد آمد امـــا روایت های هولناک برخی مدیران 
نشان می دهد همان عده ای که فصل قبل با استفاده 
از غفلت مدیران فدراســـیون؛ قانون را دور زدند در 
برهه کنونی با شدت بیشتری نسبت به فصل گذشته 
در حال فعالیت هستند تا رکورد قانون گریزی در این 

حوزه را جا به جا کنند.
امـــروز ماجرای پیشـــنهادهای نجومی باشـــگاه های 
متمـــول که با بودجـــه دولتی اداره می شـــوند از حد 
گمانه زنی خارج شـــده به گونه ای که خبرگزاری های 
رسمی با صراحت از رقم دقیق پیشنهادی باشگاه ها 
خبـــر می دهند، از این رو مدارا با قانون شـــکنی دیگر 
جایز نیســـت، ارائه پیشـــنهاد دلاری به مهدی ترابی 
از ســـوی یک باشگاه خصوصی برای امضای قرارداد یا 
وسوسه جواد آقایی پور توسط یک باشگاه صنعتی با 
پیشنهاد سوپر نجومی نشان می دهد تمایل فراوانی 
برای دور زدن قانون بین برخی مدیران وجود دارد که 
اگر این مسأله مورد بی توجهی مسئولان سازمان لیگ 
قرار گیرد باید از اساس به موضوع نظارت شک کرد و با 
ابهام بیشتری عملکرد ناظران را مورد بررسی قرار داد.
بدون شک اگر با رفتارهای نامتعارف برخی مدیران 
قانون گریـــز برخـــوردی قاطع صورت نگیـــرد، قطعاً 
میزان فســـاد در ایـــن حوزه به شـــکل قابل توجهی 
افزایش خواهد یافت و آنگاه باید شـــاهد فروپاشی 

بدنه آسیب پذیر فوتبال ایران باشیم. 

استقلال از نوتیس سیلوا، بلانکو، یامگا و ماشاریپوف جلوگیری کرد

تسویه حساب با خارجی ها

ادعای رئیس فدراسیون فوتبال و یک دنیا سؤال بی پاسخ

مبارزه با فساد حتی 1000 تومان!
گزارش

سینا حسینی 
خبرنگار


